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voorwoord

Maar in dit jubileumboek willen we niet eindeloos
stilstaan bij alle feiten en ontwikkelingen van de
afgelopen zestig jaar. We gingen op zoek naar jullie
eigen geluid, jullie eigen visie op Rademakers
Gieterij, jullie herinneringen, zorgen, hoop en
verwachtingen. Als directeur heb ik daar mijn
visie op het beleid anno 2008 aan toegevoegd.
Op enkele terugblikken en soms prehistorische
achtergronden na, is het vooral een boek geworden
over 2008 en verder. Een potpourri in een
glanzende, ijzersterke verpakking. Ik wens jullie
veel kijk- en leesplezier en een gezonde toekomst
bij Rademakers Gieterij.

Paul Woldendorp

VOOR ONZE MEDEWERKERS

Zestig jaar en nog lang niet moe en der dagen zat.
Integendeel. We gaan natuurlijk gewoon door, als
altijd. In het jubileumjaar 2008 ziet Rademakers
Gieterij er fitter en gezonder uit dan menigeen, in
de loop der jaren, had gedacht, verwacht of zelfs
voor mogelijk had gehouden. Met het onmisbare
vertrouwen van onze moedermaatschappij Ballast
Nedam zijn we zèlf uit het dal gekropen, met z’n
allen, en investeren we weer in onze toekomst.
Dit jubileumboekwerk is daarom geheel en al
opgedragen aan de medewerkers van Rademakers
Gieterij die de afgelopen jaren de schouders er
onder hebben gezet. De hulde voor het bereiken
van de deze mijlpaal komt u allen toe!

Soms is het goed om even stil te staan bij
gebeurtenissen uit het verleden. Zonder historisch
perspectief valt eigenlijk nauwelijks te begrijpen
waarom er überhaupt een ijzergieterij in
Klazienaveen staat. De veenarbeiders die een kleine
eeuw geleden ijzeroer uit de Drentse venen delfden
leven waarschijnlijk niet meer. Van de eerste
mannen die in 1948 in de nieuwe fabriek kwamen
werken hebben we er nog wel een weten te
vinden.
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“de hulde voor het
bereiken van de deze mijlpaal

komt u allen toe”

paul woldendorp
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IJZERSTERK

IJzersterk zijn de producten van ijzergieterij
Rademakers in Klazienaveen. IJzersterk zijn ook de
mannen die het zware werk doen. En de
organisatie er omheen. En ijzersterk is het merk,
uiteindelijk, gebleken. De eerste zestig jaar van
Rademakers Gieterij B.V. ging niet altijd van een
leien dakje. Veel collega-gieterijen hebben de
recessies van de afgelopen zestig jaar zelfs niet
overleefd. De meer recente mondialisering van de
productie van gietijzer vroeg vervolgens om een
scherpe focus en specialisatie. Maar Rademakers
staat fier overeind, met een moeder van beton en
een knappe zuster voelt de zestigjarige zich
kerngezond en klaar voor de toekomst. In dit
jubileumboek klinken fragmenten uit verleden en
heden en vooruit, een blik in de toekomst.

Op 28 december 1948 werd in de spiksplinternieuwe
gieterij in Klazienaveen de eerste sleutel in
brons gegoten. De gieter destijds was Johannes
Hermannus Meijer. Anno 2008 herkent Meijer de
ingelijste sleutel meteen: ,,ja, dat is ’em’’. We
zoeken de heer Meijer op in het Oldersheem van de
Zorggroep Tangenborgh in Nieuw-Amsterdam.
Samen met zijn zoon Georg, die zelf ook al weer 32
jaar bij Rademakers in dienst is. Hoewel het gezicht
en het gehoor van Meijer senior, inmiddels 90 jaar
oud, hun beste tijd gehad hebben, vertelt hij met
verve over die eerste jaren van de ijzergieterij. Wel
kritisch - hij kijkt er een beetje ondeugend bij -
want nu kan hij het allemaal wel zeggen.

,,Tja, meneer Rademakers had één zoon, en die
is verongelukt. Toen is er een zwager naar
Klazienaveen gekomen, een professor ofzo, maar
dat bin geen echte. Eigenlijk hebben we in die
eerste jaren maar één goeie directeur gehad voor
de gieterij. (Van der Plas of Pas) Een chemicus. Die
anderen hadden er allemaal geen verstand van.
Maar ja, toen kwam er in Rotterdam weer een
nieuwe directeur en daar kon Van der Plas niet mee
opschieten en toen is hij naar een andere gieterij
gestapt.’’

“eigenlijk hebben we in
die eerste jaren maar één

goede directeur gehad”

johannes hermanus meijer
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OORSPRONG

Al ruim voor de TweedeWereldoorlog was duidelijk
geworden dat de ontginning van de venen een
aflopende zaak was en industrialisatie het antwoord
op de groeiende werkloosheid in Zuidoost Drenthe.
Met de Marshall hulp na de oorlog kwam er ook
geld vrij om industrialisatie in de regio te
stimuleren, in eerste instantie in de kleinere dorpen
waar de werkloosheid het hoogst was. Met
overheidssubsidie vestigde de toenmalige AKU een
conerij in Emmer Compascuum, Spanjaard en GERO
kwamen naar Nieuw Weerdinge, de Heemaf ging
naar Zwartemeer en het door de oorlog geteisterde
Metaalbedrijf Rademakers NV uit Rotterdam
bouwde een ‘afdeling gemechaniseerde gieterij’,
bedoeld als toeleveringsbedrijf, in Klazienaveen.

Metaalbedrijf Rademakers NV werd al in 1909
opgericht door A. Rademakers te Kralingseveer, een
eeuwenoud buurtschap ten oosten van Rotterdam
en inmiddels onderdeel van de Prins Alexander-
polder. De onderneming maakte onder meer de
bewegende delen voor scheepskranen en had een
internationale reputatie op het gebied van
tandwielen en tandwielbehuizingen – onder meer
voor ruimtetelescopen - en was genoteerd aan de
Amsterdamse Effectenbeurs.

“altijd na blijven denken,
want gesmolten ijzer is
erg heet”

michel de boer
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Maar een beetje ruig werk is niet het enige dat telt
in een ijzergieterij. André Pijper is meewerkend
voorman van het smeltbedrijf en twee jaar geleden
van Aldel overgekomen naar Klazienaveen. Pijper:
,,Je moet je ook heel bewust zijn van waar je mee
bezig bent. Je hebt met chemie te maken, met
formules, dat moet je toch wel een beetje tussen de
oren hebben. Tegelijkertijd moet je ook voor een
ander iets kunnen regelen, oog in oog met elkaar
kunnen staan om het eindproduct te waarborgen.
Je moet uit een bepaald soort hout gesneden zijn
en dat is niet voor iedereen weggelegd. Kijk,
rauwdouwers heb je al gauw, maar dat je er ook bij
kunt nadenken is al een stuk zeldzamer.’’

Michel is zich daar, met zijn 20 jaar, goed van
bewust. Hij heeft de gevaren van het werk
inmiddels gezien en beaamt: ,,Gewoon na blijven
denken!’’ Het is om die reden, dat van jongs af aan
wordt geselecteerd en opgeleid, dat er gelukkig
weinig ernstige ongelukken gebeuren. Altijd na
blijven denken, want gesmolten ijzer is erg heet.

NU

Het is nog altijd ruig werk, voor sterke mannen,
zeker in het hart van het bedrijf. Maar het is ook
verantwoordelijk werk. Michel de Boer is 20 jaar en
opgeleid als timmerman. Nu volgt hij de interne
bedrijfsopleiding van Rademakers. ,,Negen weken
en dan word ik reserve bij de nabewerking, zodat ik
kan invallen als iemand ziek is. Ik hou wel van een
beetje ruig werk.’’ Op de vraag wat hij over 10 of 20
jaar voor werk doet zegt hij zonder aarzeling: ,,ik
denk nog steeds wel hier. Als wat? Als proces
operator.’’

,,’t Was vlak na de oorlog. Er was niks te vinden’’, zegt
Meijer senior. ,,Toen ik bij Rademakers kwam waren
we met drie man, later zes. ’s Winters was het daar
koud hoor. Namen we een pot en stopten daar cokes
in. Dat stinkt best, maar het werd wel warm. Ik
had gesolliciteerd voor magazijnmeester, maar ben
begonnen als kopergieter. Daarvoor zat ik in het veen.’’
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OVERLEVEN

IJzersterk is ook de wil om als bedrijf te overleven.
Ook in donkere dagen, want het voortbestaan van
Rademakers Gieterij heeft meerdere keren aan een
zijden draadje gehangen.

De jaren vijftig van de vorige eeuw staan in het
teken van de wederopbouw en het begin van de
Europese markt. Ook Rademakers Gieterij begint in
deze jaren voorzichtig te exporteren. In de jaren
zestig gaat het nog steeds goed met de gieterij in
Klazienaveen. Het Financieel Dagblad bezocht in
juni 1965 de jaarvergadering van Metaalbedrijf
Rademakers NV in Rotterdam en schrijft onder
meer: ,,In het afgelopen jaar zijn de resultaten van
de gieterij in Klazienaveen goed geweest en in de
vergadering liet het bestuur blijken, dat rekening
wordt gehouden met de mogelijkheid, dat de
gieterij binnen niet al te lange tijd al weer moet
worden vergroot. Wanneer de vraag naar gietwerk
in het lopende jaar even groot is als in 1964, dan zal
in 1966 tot uitbreiding worden overgegaan.’’

En verderop: ,,De goede resultaten die de gieterij
in het afgelopen jaar heeft behaald, werden door
het bestuur geheel toegeschreven aan de grote
spreiding. Daardoor is men niet afhankelijk van de
gang van zaken in één bepaalde bedrijfstak.
Bovendien is in het afgelopen jaar gebleken, dat de
investeringen die in Klazienaveen zijn verricht een
positieve bijdrage tot de resultaten leveren.’’

“je moet uit een bepaald
soort hout gesneden
zijn en dat is niet voor
iedereen weggelegd”

andré pijper
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In 1991 werden een aantal toeleveringsbedrijven
aan de bouw, waaronder Rademakers, samen-
gevoegd tot de Freedrain Groep. Maar ook dit
bracht geen rust in de tent en in de daarop
volgende paar jaar werd al weer naar investeerders
gezocht voor de diverse onderdelen. Voor de
combinatie TBS/Rademakers werd uiteindelijk
Ballast Nedam gevonden. Marian Root: ,,Sinds die
overname is er eigenlijk pas weer een stijgende lijn
in gekomen. Er wordt goed geïnvesteerd en we
hebben weer wat flair gekregen. We hebben nu
een aantal mensen achter ons, we kunnen het en
we zullen het laten zien ook!’’

Hoe anders was de situatie zo’n tien jaar later. In
het jaarverslag over 1974 schreef directeur J.C.M.
van Rhee dat de orders in Klazienaveen achter
bleven bij de verwachtingen. ,,De oorzaken hiervan
zijn te vinden in de algemene recessie, die vooral de
voor de gieterij-industrie belangrijke autoindustrie
en bouwnijverheid zwaar trof.’’ Er werd op dat
moment, medio 1975, echt zwaar weer voorspeld.

Van Rhee verwijst naar een uitgebreid structuur-
onderzoek naar de positie van de Nederlandse
gieterij-industrie en bepleit het opvolgen van de
aanbevelingen, ,,daar een verdere erosie van de
rentabiliteit slechts kan leiden tot een afvalrace.’’
Een jaar later, in 1976, wordt in het kader van
de herstructurering van de gieterij-industrie
Rademakers Gieterij BV overgedragen aan de NV
Noordelijke Ontwikkelingsmaatschappij.

De tijd van de NOM, waarbij drie gieterijen werden
ondergebracht in de Vereniging van Nederlandse
Gieterijen, is een zwarte periode geweest, weet
Marian Root-Straat van de afdeling verkoop en
sinds lange tijd lid van de Ondernemingsraad.
,,Toen moesten we echt oppassen dat we elkaars
werk niet afpakten. Later zijn we overgenomen
door TBS in Soest en dat heeft ons, na een moeilijk
eerste jaar, wel overeind gehouden.’’

“we kunnen het
en we zullen het

laten zien ook”

marian root
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VUUR

,,Of je hier nu 2 jaar werkt of 25, dat vloeibaar ijzer
blijft fascineren’’, zegt Marian Root van de Afdeling
Verkoop. ,,Toen ik hier voor het eerst kwam en
vroeg of ik het bedrijf mocht zien, moest ik eerst
andere schoenen aantrekken. Midden in de zomer,
dus ik denk: er zal me wat te wachten staan. Dat
was in 1980. Ik kom daar die bedrijfshal binnen en
dacht, dit is echt de strafbank. Maar als je die hete
gietstukken de band ziet afrollen en al dat zand
komt op die mensen af, dan heb ik daar nog elke
dag bewondering voor.’’

Marian is duidelijk behept met het gieterijvirus.
Maar eigenlijk hebben ze dat allemaal bij
Rademakers. Willem Botter van de lakkerij – en lead
zanger van ‘de kerels van iezer en stoal’ –
overkwam hetzelfde. ,,Toen ik hier voor het eerst
binnenkwam dacht ik ook ‘tjesus, hoe kom ik hier
weer weg!’, ik word nooit meer schoon. Maar het is
in de loop der jaren een stuk schoner geworden.
Het blijft natuurlijk stoffig, maar je kunt er zelf ook
een heleboel aan doen. En als zo’n product klaar is,
en er zit een kleurtje op – dat vind ik als lakker
natuurlijk mooier dan wanneer het blank is – en als
het totaal bewerkt is, dan denk je: dat hebben wij
gemaakt. Dat kunnen wij, ja.’’

DRENTS OERVERLEDEN

Zonder vuur geen ijzer. In vele duizenden jaren
heeft de mensheid geleerd het vuur en de
elementen zo te beheersen dat we van ijzer, en
andere metalen, sieraden en zelfs putdeksels
kunnen maken. Vuur staat ook voor vernietiging,
voor verlichting en voor zuivering of reinheid. In
overdrachtelijke betekenis is vuur tegelijk een
symbool voor passie en enthousiasme. Rademakers
Gieterij heeft alle soorten vuur in huis.

“toen ik hier voor het
eerst binnenkwam dacht
ik ook ‘tjesus, hoe kom ik
hier weer weg!’, ik word
nooit meer schoon”

willem botter
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Het heeft overigens heel lang geduurd voor we het
vuur zo hoog konden stoken dat ijzer echt
vloeibaar werd. Het eerste smeedijzer dateert
inmiddels van zo’n 5000 jaar geleden en is
gevonden in het Midden Oosten. In het gebied dat
we nu Nederland noemen, begon rond 800 voor
Christus het brons geleidelijk plaats te maken voor
smeedijzer. Naast lokale, kleinschalige productie
van smeedijzer ontstaat in Salland al in de
Romeinse tijd een economie rond het ijzer, dankzij
de ruime aanwezigheid van ijzeroer in de bodem.
Ook de Veluwe (4e eeuw) en Montferland (tussen
de 9e en de 12e eeuw) kenden een voor die tijd
aanzienlijke productie van oer en smeedijzer.

Pas in de late Middeleeuwen, ergens tussen 1300 en
1400 na Christus, werd in de Harz in Duitsland de
Stückofen uitgevonden waarmee het ijzer ook echt
gegoten kon worden. Inmiddels was ook hier in
Europa het buskruit uitgevonden – de Chinezen
beschikten er al langer over – en was de eerste
massale toepassing van het nieuwe gietijzer
bestemd voor kogels en geschut. Later maakte men
er ook haard- en kachelplaten van en nog weer veel
later potten en pannen.

De uitvinding van cokes in de 18e eeuw, uiteraard
in Engeland, betekende een tweede belangrijke
doorbraak voor de productie van gietijzer. Waar het
ijzer tot dan toe rechtstreeks uit de erts werd
gesmolten, werd nu ook het opnieuw smelten van
ruwijzer mogelijk. In deze periode werd ook de
eerste Cupolo-oven gebouwd, volgens sommigen
de voorloper van de huidige koepeloven. Anderen
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geëxporteerd (Nederlands Instituut voor Toegepaste
Geowetenschappen TNO). Het Nederlandse erts
bestond uit moerasijzererts (ijzeroer) en zogeheten
klapperstenen. In 1938 werd in Delfzijl,
waarschijnlijk voor het laatst, 56.563 ton oer
getransporteerd… Wat rest zijn de sporen in het
landschap, zoals ijzerkuilen en slakkenhopen.

Door sterk verbeterde transportmogelijkheden was
de winning van ijzeroer in de oostelijke provincies
minder rendabel geworden en verplaatste de
industrie zich in westelijke richting, zoals in de
buurt van de zeehavens. De oprichting van
Metaalbedrijf Rademakers in Kralingseveer in 1909

menen dat een type schachtoven, overspannen
door een koepel, de naamgever is van de huidige
installaties.

De 19e eeuw tenslotte was de glorietijd voor het
gietijzer, waar diverse opkomende industrieën
gebruik van maakten, inclusief de architectuur.
Bekende namen uit die tijd zijn Nering Bögel in
Deventer, Diepenbrock en Reigers in Ulft en vele
andere fabrikanten. Ook op het gebied van de
winning van ijzer liet Nederland zich niet
onbetuigd. Tot in de jaren dertig van de 20e eeuw
werd ijzeroer uit de Weerdinger en Compascumer
venen per schip naar Finland en Engeland

staat in die industriële traditie. Met de komst van
Rademakers Gieterij naar Klazienaveen in 1948 is
de cirkel ook hier weer rond.

INVESTEREN

Het enthousiasme, het ‘heilig vuur’, is na jaren van
doormodderen en rode cijfers, inmiddels terug bij
de mensen van Rademakers. Iedereen in het bedrijf
zegt het op zijn manier, maar de toon is steeds
positief en optimistisch. Ook in het jubileumjaar
2008 zal, onder normale omstandigheden, het
resultaat met fraaie zwarte cijfers geschreven

worden, net als 2007 en – nog iets minder
uitbundig – 2006. Directeur Paul Woldendorp:
,,behalve in de beginjaren misschien is het zelden
voorgekomen dat deze gieterij winst heeft
gemaakt. Behalve dan nu, de drie laatste jaren.’’

Woldendorp werkt aan een investeringsprogramma
van ruim 3 miljoen Euro, in fasen verdeeld over de
komende 2 tot 3 jaar. ,,Het gaat om een bescheiden
uitbreiding van de productie, aandacht voor de
omgeving, qua milieu en geluid, en om betere
arbeidsomstandigheden voor onze mensen.’’ De
rest van het bedrijf is er enthousiast over.

“in de gieterijwereld lopen we voorop,
draaien we in ieder geval mee aan de top”

paul woldendorp
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Geert Mulder is nu 4 jaar werkvoorbereider en
daarvoor 24 jaar modelmaker. ,,In de tijd dat ik de
leiding had bij de modelmakerij heb ik een stuk of
12 directies zien komen en gaan. Iedere keer weer
alles uitleggen. Maar ik denk dat we nu een
directeur hebben die het heel goed doet. We gaan
hartstikke goed investeren. En we hebben
natuurlijk in Ballast Nedam ook een goede moeder,
die het goed met ons voor heeft.’’

Marian Root zit al sinds 1985 in de ondernemings-
raad en heeft al 11 directeuren ‘versleten’. ,,Maar
deze directeur is een blijvertje’’. Woldendorp
schuifelt discreet de directiekamer uit, waar het
gesprek plaatsvindt. Door een van de drie
openstaande deuren. ,,Ja, die staan meestal alle
drie open’’, bevestigt hij later. Een klein detail dat
ongetwijfeld een rol speelt in de open en
vriendelijke atmosfeer in het bedrijf. Ook al is het
nog best een beetje vies.

,,Kwam ik hier ’s morgens aanrijden en dacht, waar
staat de wind, zodat ik wist waar ik mijn auto neer
moest zetten. Dat is nu niet meer zo. Ook door de
milieuregels ben je wel gedwongen om schoner te
produceren. En op het gebied van de arbeids-
omstandigheden is het hier inmiddels bijna 300
procent verbeterd. Als je zag wat het vroeger was’’,
zegt Marian, die in de wandelgangen ook wel ‘de
enige vent in de OR’ wordt genoemd. Met het
nieuwe pakket aan investeringen zullen milieu en
arbeidsomstandigheden verder verbeteren.

,,We moeten wel, maar we willen het ook’’, zegt
Woldendorp. ,,Het kan gewoon niet anders voor je
mensen. Een gieterij is, laten we eerlijk zijn, een
niet al te schone bezigheid en ontzettend zwaar
voor je mensen. Op het moment dat je daar
onvoldoende aandacht voor hebt zal het in de
toekomst alleen maar erger worden. Mensen zijn
niet onuitputtelijk. Ook naar je omgeving toe. We
hebben daar al heel veel aan gedaan en zijn er
dagelijks mee bezig. Maar het is een levensader
voor je bedrijf. Het moet lukken.’’

KENNIS

André Pijper kwam twee jaar geleden van Aldel in
Delfzijl over naar Rademakers in Klazienaveen,
waar hij meewerkend voorman is van het
smeltbedrijf. Met andere woorden, dicht bij het
vuur en bovendien in staat de vergelijking te maken
met de multinational Chorus en de relatief klein-
schalige ijzergieterij. ,,De investeringsmogelijkheden
hier zijn natuurlijk beperkter, temeer omdat de
aluminiumtak van Chorus de schatkist was van het
geheel. Maar wat er aan moderne technieken is, als
cadcam ontwerpen en produceren, wordt hier toch
ook toegepast in Klazienaveen.’’

,,Maar tegelijkertijd moet men niet vergeten dat er
jaren en jaren nauwelijks is geïnvesteerd in dit
bedrijf en dat zie je overal terug. Een aantal zaken
zul je op korte termijn moeten vervangen.
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Vorig jaar hebben we een nieuwe koepeloven
gekregen. Dat was ook eigenlijk geen keus, want
zo’n installatie heeft een beperkte levensduur. Als
je die levensduur langer uit gaat smeren ga je
risico’s lopen, misschien gaat het een keer helemaal
fout. Maar ja, er wordt nu toch fors geïnvesteerd.’’

Op de vraag of ‘de’ Rademakers nog eens 60 jaar
mee kan, noemt ook Geert Mulder de
investeringsplannen. ,,Als ik zie hoe op dit moment
geïnvesteerd wordt is er zeker toekomst. Als de
kennis er maar blijft, daar maak ik me wel eens een
bietje zorgen over.’’ Directeur Woldendorp deelt
deze mening: ,,Productiepersoneel is niet het grote
probleem, wel technische beroepen als
onderhoudsmonteurs. Die zijn moeilijk te krijgen in
de regio. Als er een probleem is kunnen die niet
eerst anderhalf uur in de auto zitten.’’

,,Technisch personeel is op dit moment een
bottleneck. Voor de rest leiden we de mensen zelf
op, vanaf het moment dat we ze vast in dienst
nemen. Een uitzendkracht werkt doorgaans in de
bramerij en als er goeie kerels tussen zitten
proberen we ze bij andere afdelingen onder te
brengen en daarvoor krijgen ze een middelbare
gieterij-opleiding. Reguliere standaard-opleidingen
bestaan daar niet voor.’’ Ondanks de huidige
bottleneck op de arbeidsmarkt staat Rademakers
Gieterij er volgens Woldendorp in technologisch
opzicht goed voor. ,,In de gieterijwereld lopen we
voorop, draaien we in ieder geval mee aan de top.’’

“we hebben natuurlijk
in Ballast Nedam ook een

goede moeder, die het
goed met ons voor heeft”

geert mulder

DOOR HET VUUR

Woldendorp vindt het prachtig werk bij een productiebedrijf als
Rademakers. ,,Het leeft altijd, je bent altijd bezig met onverwachte
dingen. Prachtig ook om met deze mensen te werken en dat we
Rademakers uit een heel diep gat getrokken hebben. Natuurlijk
hebben we de markt op dit moment mee, maar in principe moet je
het nog steeds zelf doen.’’ Het virtuele vuur is ook terug te zien
in de gunstige cijfers voor ziekte-verzuim en personeelsverloop.
Woldendorp: ,,Als we ons vergelijken met de hele metaalsector dan
zitten we qua ziekteverzuim altijd aan de ondergrens. Als je ook de
zwaarte van onze hobby binnen die metaal meerekent, dan doen
we het gewoon hartstikke goed.’’

Ook het personeelsverloop is laag, al voegt de directeur daar snel
aan toe dat de keuzemoge-lijkheid in Zuidoost Drenthe ook niet
optimaal is. ,,Maar als we een tevredenheidonderzoek doen onder
de werknemers, dan springt er altijd uit dat we een heel sociaal
bedrijf zijn. Daar doen we ook alles aan, ook als er dingen buiten
het werk om gebeuren, mensen in de problemen komen, dan
proberen we ze uit de prut te helpen.’’
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MAGNETISME

,,Misschien denkt de generatie die er nu zit over 25
jaar precies zo, dat weet ik niet. Maar als ik terug
denk aan mijn eerste jaren bij Rademakers, dan
denk ik: wat was het toen mooi en wat hadden we
een lol.’’

Geert Mulder is een van de vele oudgedienden die
met het klimmen der jaren een goed gevoel heeft
als hij de fabriekspoort binnen stapt. De 20-jarige
Michel de Boer weet bijna zeker dat hij over 10 of
20 jaar nog steeds bij Rademakers werkt, als proces
operator. Wat is dat toch voor magnetisme bij de
ijzergieterij in Klazienaveen? Mulder: ,,Ik weet niet

hoe dat komt. Iedereen bleef hier gewoon hangen.
Heel veel mensen die hier 40 jaar werkten.’’

Magnetisme is natuurlijk verbonden aan ijzer en
zichtbaar te maken met ijzervijlsel. Permanente
magneten (anders dan elektromagneten) worden
tegenwoordig gemaakt uit legeringen van ijzer,
nikkel en aluminium waaraan nog enig kobalt,
mangaan en koper wordt toegevoegd, of ook
keramische stoffen zoals bariumoxide en ijzeroxide.
Maar in de kern gaat het toch om ijzer. Toch kan
het magnetisch karakter van Rademakers niet
alleen hiermee worden verklaard.

“ik heb allerlei cursussen
gevolgd, als zoiets
aangeboden wordt moet
je er natuurlijk gebruik
van maken”

bennie wubbels

Marian Root: ,,Iedereen is heel betrokken bij het
hele productieproces. Het is niet zo dat je aan het
eind alleen wat inpakt, je weet wat je inpakt, je
weet hoe het gemaakt wordt. ’’ Zelfs is ze er, min
of meer, per ongeluk ingerold, 26 jaar geleden.

En gebleven. ,,Ik kwam als uitzendkracht binnen en
werd neergepoot op een afdeling die ‘de verkoop’
moest zijn. Maar er was helemaal geen verkoper, er
was niemand. Pas begin jaren negentig zijn we
begonnen met actief acquireren en een
buitendienst. Vanaf dat moment is het wel in een
stroomversnelling terecht gekomen.’’
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foto

GROTE FAMILIE

Op zoek naar een verklaring komen er veel
familiebanden naar voren. Geert Mulder: ,,Ik woon
er nu niet meer, maar ik ben geboren en getogen in
Klazienaveen. Mijn broer had de leiding van de
modelmakerij. Als er nou een plekkie is kom je bij
ons, zei hij, en zo nam hij me mee. Ik vond het
meteen een mooi bedrijf. Ik had al een paar andere
bedrijven gehad, maar nu had meteen het gevoel
van dit is mooi werk. Als je in dat voortraject zit
krijg je ook alles mee, vanaf de tekening tot het een
gietstuk wordt. Modelmakerij is een beetje de
kweekvijver. Als je meer inzicht krijgt in het product
dan zijn er meer jongens die doorgroeien naar een
andere afdeling.’’

,,Maar dat kwam later pas. Er was in Klazienaveen
gewoon een ijzergieterij, een ‘iezerfabriek’ zei mijn
moeder. Later kreeg je pas door dat ze hier sleutels
maakten, grote spruitstukken en vliegwielen voor
de auto-industrie en koppelingshuizen en
rioolartikelen. Maar het was wel een van de
bedrijven waar je gewoon graag naar toe wilde….’’

,,Ik heb een paar jaar in Rotterdam gewerkt’’, zegt
onderhoudsmonteur (daarvoor lange tijd vormerij)
Bennie Wubbels. ,,Maar ik zit veel liever hier bij
Rademakers’’. Wubbels maakt binnenkort gebruik
van de TOP, de vervroegde uittreding in de
metaalsector. ,,Mijn achtergrond is ook onder-
houdsmonteur, in een machinefabriek. Dat gieten
heb ik later geleerd. Omdat ik een leidinggevende
functie had heb ik allerlei cursussen gevolgd, tot
mijn 47ste jaar. Als zoiets aangeboden wordt moet
je er natuurlijk gebruik van maken.’’
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WERKGELEGENHEID

De familiebanden worden minder bij de instroom
van nieuwe werknemers, constateren de oude
rotten in het vak. Maar ze zijn niet helemaal weg.
,,De vader van mijn vriendin werkt hier ook, dus via-
via….’’ Zegt de 20-jarige Michel de Boer. ,,Ik wilde
altijd via een bedrijf leren, want school vind ik maar
niks. Hier wil ik alles van de gieterij leren, van de
techniek, van alles in de fabriek.’’ Michel vertelt net
een woning te hebben gekocht, op nog geen drie
kilometer van de fabriek, waar een hoop aan
verbouwd moet worden. Dan wil hij ook vast bij
Rademakers blijven werken? ,,Ja, ja!’’

Heel vroeger was er ook een verband tussen
Rademakers en het lokale voetbal. De toenmalige
directeur was ook voorzitter van Zwartemeer,
vertelt Geert Mulder. De enige Drentse club die
enkele jaren betaald voetbal speelde, eind jaren
vijftig, begin jaren zestig. ,,Als je goed kon
voetballen, kreeg je ook een goede baan bij

Rademakers. Welke opleiding je ook had, je werd
toch voorman of hoofd van een afdeling. Dat
gevoel was er in ieder geval. Maar ik geloof dat we
niet meer zo veel aan sponsoring doen’’, zegt
Mulder.

,,We doen helemaal niet aan sponsoring’’, vult
directeur Woldendorp later aan. ,,Nee, daar zijn
ook geen plannen voor. Dat heeft alles te maken
met het feit dat het jaren slecht ging in de gieterij.
Er was gewoon geen geld voor.

Wij zorgen voor werkgelegenheid. Wat we af en
toe wel doen is het organiseren van een open dag
voor personeel, familie en omwonenden. Dan zie je
dat ze dat heel leuk vinden, dat ze ook eens zien
wat ze normaal alleen maar horen. En als er een
klacht is uit de omgeving gaan we daar natuurlijk
meteen achteraan en proberen het probleem op te
lossen. We willen niet dat men last van ons heeft.’’

“waar wij goed,
ijzersterk in zijn, is onze
leverbetrouwbaarheid”

paul woldendorp

TOEKOMST

2008 is een feestelijk jaar voor Rademakers Gieterij
in Klazienaveen. De onderneming bestaat 60 jaar
en dat wordt gevierd omdat er ook toekomst is.
Naast investeringen voor een beter milieu en een
schonere werkvloer zijn er ook plannen om de
productiecapaciteit te vergroten.

Directeur Paul Woldendorp: ,,Er gaat een constante
stroom producten naar TBS in Soest. Putdeksels, de
randen waar ze in liggen en alle andere gietijzeren
onderdelen voor rioleringen. Dat is natuurlijk een
prachtige bodem voor ons bedrijf.’’

,,Motoronderdelen voor de vrachtwagenindustrie
zijn op dit moment niet aan te slepen. Als ik daar de
capaciteit voor had…..’’ ,,Waar wij goed, ijzersterk
in zijn, is onze leverbetrouwbaarheid. En de
uitstekende kwaliteit natuurlijk. Alleen op basis van
onze leverbetrouwbaarheid blijven klanten in
Nederland kopen. Anders zouden ze voor de prijs

beter naar Oost-Europa kunnen gaan, vooral voor
grote tonnages. Gelukkig wordt er tegenwoordig
niet meer alleen naar de prijs gekeken. Als een
klant een band stil moet zetten omdat er geen
gietwerk is kost dat ook erg veel geld.’’

,,Een belangrijk onderdeel van die leverbetrouw-
baarheid is de ‘ijzeren’ voorraad die wij voor
sommige klanten aanhouden. Wij noemen dat ons
Kanban systeem, zoals dat jaren geleden bij Toyota
is ontwikkeld. Meestal is dat een volledig gereed
product dat op zeer korte termijn leverbaar is.’’

,,Die ‘ijzeren’ voorraad is ook veiligheid voor ons
zelf. Op het moment dat er echt iets gebeurd in een
gieterij, dan kan het soms wel een week duren voor
je weer in de lucht bent. Als je koepeloven bevriest
moet je er echt met lansen in om het spul er weer
uit te halen en ben je een week kwijt.’’
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,,We doen er ook alles aan om onze storingen
steeds verder terug te brengen. Ook daar ligt
een directe relatie met de leverbetrouwbaarheid.’’
,,Dat het werkt zie je aan het wegwerken van
productieachterstanden. Een jaar of 6, 7 geleden
hadden we geregeld een productieachterstand,
en dus een leverachterstand, van een week.
Nu praten we over hoogstens een halve dag. Op
dit moment zijn er geen leverachterstanden, zo
simpel is dat. Je ziet gewoon dat klanten dat heel
belangrijk vinden.’’

“al met al reden te meer om de vlaggen
te laten wapperen in Klazienaveen”

paul woldendorp
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